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Rozúčtování nákladů na teplou vodu. 

Výměna vodoměrů ? 
 
 
 Bytové vodoměry používáme jako poměrové pro rozúčtování nákladů na TUV už 
pátým rokem. Shoda s domovním vodoměrem na TUV je stále  dobrá. Spotřeba 
TUV změřená domovním vodoměrem se liší jen málo od součtu bytových 
vodoměrů (2016  -1.5 %,  2015 +3.4%, 2014 +2.3%, 2013  +3.5%, 2012  +2.4% ). 
 Z technického hlediska není důvod starší vodoměry (SENSUS) měnit, dokud 
taková dobrá shoda trvá.  
 Z právního hlediska by ale mohl nastat problém. Existuje totiž právní názor, že 
podle zákona o metrologii (505/1990 Sb) a vyhlášky MPO (345/2002 Sb) bychom 
v SVJ měli používat tzv. stanovená měřidla, což jsou pravidelně ověřované 
vodoměry (s plombou). Dodávat a montovat takové vodoměry smí jen firma, která 
má registraci u ČMI (Český Metrologický Institut). To by nás každých 5 let přišlo 
na nějakých 40.000,-Kč. 
 

 Takový výklad zákona pochopitelně propagují výrobci vodoměrů. Na adresu našeho SVJ chodí mj. časopis 
„Praktický rádce SVJ“, což je ve skutečnosti zamaskovaná reklamní tiskovina výrobce vodoměrů, kde je 
vyhrožováno vysokými sankcemi od ČMI těm, kdo si nepořídí ty ověřené vodoměry (nejlépe italské, od 
firmy Maddalena). Podobně vnucuje svoje vodoměry český výrobce Kaden. 
 

 Mně se nechce věřit, že by státní úředník z ČMI mohl nařizovat soukromým 
osobám sdruženým v SVJ, které je ze zákona nepodnikající právnickou osobou, 
jaké bytové vodoměry mají používat. (Tak dalece jsme snad v EU v budování 
socialismu ještě nepokročili.) 
 

 Nejen obecně podle Občanského zákoníku, ale i konkrétně podle zákona 67/2013Sb – při rozúčtování 
služeb v SVJ – má přednost vzájemné ujednání vlastníků ve věcech, které zákonu výslovně neodporují. 
My jsme rozúčtování pokaždé schválili hlasováním, čímž jsme splnili zmíněnou podmínku o ujednání.  
 V tom je zásadní rozdíl proti domu, jehož majitel byty pronajímá za účelem zisku. Nájemníci nehlasují o 
rozúčtování služeb (nikdo se jich na nic neptá – mohou si akorát postěžovat u správce nebo u majitele) – 
stačí si vzpomenout, jak to vypadalo u nás v době, kdy byl dům ve vlastnictví města a spravovala ho 
CENTRA. Pro tento případ právě slouží různé zákony a předpisy o rozúčtování nákladů na služby. 
 

 Pozn. k citlivosti vodoměrů: donedávna se vodoměry zařazovaly do tříd A, B, C podle citlivosti, přičemž třída A je 
(kupodivu) nejhorší: vodoměr ve třídě A měří s malou chybou (<5%) až od průtoku 60litrů/hodinu, B od 30l/h a C od 
15l/h. Na bytových vodoměrech SENSUS je uvedeno Cl.A V a  Cl.B H, tedy že vodoměr namontovaný svisle měří ve 
třídě A a namontovaný vodorovně ve třídě B (tak je to u nás).  
 Nyní se pro každý typ vodoměru uvádí hodnota minimálního průtoku, resp. se uvádí parametr R (= poměr jmenovitého 
a minimálního průtoku.) 
  

 Kdyby se někdo z vlastníků cítil vážně poškozen a napadl způsob 
rozúčtování nákladů na TUV u soudu, mohly by nastat komplikace, protože 
rozhodnutí soudu jsou u nás nepředvídatelná. 
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Nový výtah 

 
 

 Dne 8.2.2017 jsme podepsali (já a Karel Prouza) Smlouvu o dílo s firmou 
VHL na dodávku nového výtahu. Cena je 858 510,-Kč bez DPH. 

Stavba začne v pondělí 10. července a skončí 14. srpna. 
 Ještě před zahájením stavby je třeba počítat s občasným krátkým přerušením 
provozu, aby projektanti mohli provést potřebná zaměření. 
 Chtěl bych požádat všechny vlastníky, aby zbytečně nevyvolávali konflikty 
s pracovníky dodavatele (kvalita jejich práce se tím určitě nezlepší). Budou-li 
mít potřebu nějak se odreagovat, můžou vynadat třeba výboru SVJ. 
 

 Smlouva je na našich stránkách na 
 http://www.svjh455.cz/smlouvy/SVJ_H455_smlouva_VHL_c.pdf 
 a je chráněná heslem „v445566“. Smlouva se týká pouze našeho SVJ a firmy 
VHL a neměla by být poskytována dalším osobám. 
  Kopie Smlouvy je rovněž k zapůjčení u členů výboru SVJ. 
 

 Nový výtah bude mj. vybaven záložním zdrojem pro sjezd do nejbližší stanice  při výpadku 
el. proudu.  Pro případ nouze - uváznutí v důsledku poruchy (což snad nikdy nenastane) - 
bude v kabině k dispozici komunikační zařízení (GSM) pro spojení s dispečinkem. 
 

 Pokud jde o tzv. rekuperační jednotku, která vrací energii do sítě při jízdě dolů a která by 
významně snížila provozní náklady u bubnového výtahu, nemá její instalace za současné 
legislativy smysl. Výtah totiž není považován za obnovitelný zdroj energie a případná 
dodávka do sítě je dokonce nelegální. Distributor (PRE) instaluje elektroměry v režimu, kdy 
takzvaně nesaldují, tzn. neodečítají dodávku od spotřeby. 
 Vedl jsem na to téma dost rozsáhlou korespondenci s PRE, ERÚ, MPO a dokonce s NKÚ. 
Jejich doporučení je: „el. energii vznikající při jízdě výtahu dolů zmařte na odporu, jinak 
Vám hrozí sankce od distributora za neoprávněnou dodávku do sítě“. 
 Je to celé absurdní: na jedné straně stát podporuje solárníky vysokou výkupní cenou 
elektřiny, spotřebitele nabádá, aby šetřili, používali úsporné spotřebiče atd. a na druhé straně  
říká: „tu energii z Vašeho výtahu nechceme, spalte ji na odporu“ (hlavně, že máte úsporné 
osvětlení kabiny). Přitom podle velmi konzervativního odhadu by šlo – z rekuperace od 
všech výtahů v bytových domech – o průměrný trvalý výkon asi 2MW. Pro provoz 
elektrizační soustavy to nepředstavuje žádný problém, protože jde o velký počet malých 
zdrojů (jednotky kW) rozložených rovnoměrně jak na území, tak v čase. 
  Je-li zde v domě nějaký aktivista (který bojuje za to, abychom se neusmažili v pekle GO) a 
chtěl-li by se toho ujmout, můžu mu poskytnout svou korespondenci s úřady v té věci. 
Výsledkem jeho aktivity by měla být Smlouva s PRE na instalaci výtahového elektroměru, 
který salduje (tedy odečítá dodávku do sítě od spotřeby).  Byl by to významné zlepšení 
ekonomiky provozu. 
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